



Cross Channel Geopark Geosites Charter

In celebration of the chalk and the channel, we are working to secure UNESCO Global Geopark status for the Cross-Channel Geopark.

A partnership between the Kent Downs National Landscape and Parc Naturel Regional des Caps et Marais d'Opale, the Geopark includes both protected landscapes and the Channel connecting them, recognising and celebrating the geological connection between us.

The Cross-Channel Geopark is for the benefit of everyone who lives and works within it, and those who visit. We work together to raise awareness of and protect our internationally significant geological heritage and achieve sustainable development through our commitment to the United Nations Sustainable Development Goals.

Geosites are exceptional places which help tell the Geopark story across the geopark, where people can visit and interact with our geological heritage. These unique locations represent the incredible variety found in our landscape, based on their geological, educational, industrial, natural or cultural heritage importance, from prehistoric buildings and medieval castles to dramatic coastlines and beautiful nature reserves, and much more.

By signing up to the Cross-Channel Geopark Geosites Charter you are committing to join the journey to UNESCO status and beyond and to uphold the principles of the Charter in all that you do. In return, the Cross-Channel Geopark commits to supporting geosites in their promotion, communication efforts, and full integration into the collective dynamic of the Geopark network.

We confirm, agree and undertake that:

1. Cross-Channel Connections

We are proud to be a part of the Cross-Channel Geopark, connected by the channel. We will support cross-channel initiatives, strengthen links, and share knowledge and best practices with other Geosites throughout the region. All initiatives and actions undertaken will be clearly branded as part of the Cross-Channel Geopark.

2. Heritage

We will conserve, enhance, communicate and celebrate the geological, natural and cultural heritage of the Cross-Channel Geopark in all we do. As a Geosite, we will tell the story of the Cross-Channel Geopark, and how both past and present connections—geological and social—have shaped the Geopark we know today.

3. Geology and Landscape

We will actively participate in conserving, enhancing and celebrating our shared geodiversity and landscape. We will not engage in the sale of minerals, fossils or similar original geological material, in accordance with the UNESCO [European Geoparks Charter](#).

4. Sustainable Destination

We will work with partners across the Geopark network to champion sustainability across the Cross-Channel Geopark, supporting local economies, and encouraging responsible tourism and sustainable development. We will strive to buy goods and services from local and sustainable sources.

5. People and Planet

We will raise awareness among our employees, visitors and suppliers about environmental and social issues. Our organisation has an environmental policy which aligns with the values of this Charter, and which commits us to actions for climate adaptation and mitigation.

6. Accessibility and Inclusion

We will be proactive to ensure our Geosite is a safe, inclusive and accessible destination where all are welcome.

7. Knowledge and Learning

We will work with the Cross-Channel Geopark network to develop and promote learning and research opportunities for all ages at our Geosite with links to geology, landscape, climate and culture.

8. Communities

We will actively engage in the development of the Cross-Channel Geopark with a sense of joint ownership, and will collaborate with and support Geopark Ambassadors, partners and local communities to develop activities within the framework of the Geopark.

Attached: What is a Geosite document.



Charte des Géosites du Geopark Transmanche

Célébrons la craie et la Manche !

Nous œuvrons à l'obtention du statut de Geopark Mondial UNESCO pour le Geopark Transmanche.

Né d'un partenariat entre le *Parc naturel régional des Caps et Marais d'Opale* et les *Kent Downs National Landscape*, ce Geopark rassemble des paysages protégés ainsi que la Manche qui les relie, en mettant en lumière le lien géologique qui unit nos deux territoires.

Le Geopark Transmanche s'adresse à tous : habitants, professionnels et visiteurs. Ensemble, nous faisons connaître et protégeons notre patrimoine géologique d'importance internationale, tout en contribuant activement à un développement durable, dans le respect des Objectifs de Développement Durable des Nations Unies.

Les **géosites** sont des lieux emblématiques, ou qui contribuent à raconter l'histoire du Geopark. Ce sont des sites à visiter, à explorer, pour découvrir la richesse de notre territoire. Leur valeur ne repose pas uniquement sur la géologie, mais aussi sur leur intérêt historique, naturel, industriel ou culturel : des constructions préhistoriques, des châteaux médiévaux, des côtes spectaculaires, des réserves naturelles, et bien plus encore.

En signant la **Charte des Géosites du Geopark Transmanche**, vous rejoignez l'aventure vers la reconnaissance UNESCO — et au-delà — et vous vous engagez à faire vivre les principes de la Charte dans toutes vos actions.

Nous confirmons, acceptons et nous engageons à :

Connexions transmanche

Nous sommes honorés de faire partie du Geopark Transmanche, unis par la Manche. Nous soutiendrons les initiatives transmanche, renforcerons les liens et partagerons nos connaissances ainsi que nos bonnes pratiques avec les autres géosites du territoire. Toutes les initiatives et actions menées seront clairement identifiées sous l'emblème du Geopark Transmanche afin de promouvoir et valoriser le projet.

Patrimoine

Nous nous engageons à préserver, valoriser, transmettre et célébrer le patrimoine géologique, naturel et culturel du Geopark Transmanche à travers toutes nos actions. En tant que géosite, nous participerons activement à raconter et à faire vivre l'histoire du Geopark, en soulignant comment les liens géologiques et sociaux, passés et présents, ont façonné le territoire.

Géologie et paysages

Nous participerons activement à la conservation, à la valorisation et à la mise en valeur de notre géodiversité et de nos paysages communs. Conformément à la Charte européenne des Geoparks de l'UNESCO, nous nous abstiendrons de participer à la vente de minéraux, fossiles ou autres matériaux géologiques originaux.

Destination durable

Nous travaillerons de concert avec les partenaires du Geopark pour promouvoir la durabilité à l'échelle du Geopark Transmanche, soutenir les économies locales et encourager un tourisme responsable ainsi qu'un développement durable. Nous privilégierons les produits et services locaux et durables.

Humains et planète

Nous sensibiliserons nos employés, visiteurs et fournisseurs aux enjeux environnementaux et sociaux. Notre organisation met en place une politique environnementale conforme aux valeurs

de cette Charte et s'engage à contribuer activement à l'adaptation au changement climatique et à sa mitigation.

Accessibilité et inclusion

Nous nous engageons à faire en sorte que notre géosite soit un lieu sûr, inclusif et accessible, où chacun se sent le bienvenu, sans distinction.

Connaissance et apprentissage

Nous collaborerons avec le réseau du Geopark Transmanche pour développer et promouvoir des opportunités d'apprentissage et de recherche pour tous les âges, autour de la géologie, des paysages, du climat et de la culture.

Communautés

Nous nous engageons à participer activement au développement du Geopark Transmanche avec un esprit de co-responsabilité. Nous travaillerons avec les ambassadeurs du Geopark, les partenaires et les communautés locales pour mettre en œuvre des actions en harmonie avec les objectifs du Geopark.

Pièce jointe : *Qu'est-ce qu'un géosite ?*